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Dobitnik prvomajske
nagrade dela -
Anton Maček

Težko je dobiti za pogovor človeka, ki veči-
no svojega časa namenja inovativnemu delu,
posebej še. če to delo opravlja z zanimanjem
in seveda z veseljem. Anton Mačck, delavec v
Avtomontažinem TOZD-u grelnih naprav je
našel čas za pogovor, čeprav so ga čakali
poslovni razgovori, seja komisije za O D . . .
Anton Mačck je letos prejel prvomajsko na-
grado poleg treh delavcev iz naše republike, to
pa je tudi velika moralna nagrada za delavca
Tovarne grelnih naprav.

Urico, dve sva se pogovarjala o njegovem
delu, v delavnici pa mi je tudi pokazal, kaj vse
so njegove zasluge za boljše delo v Avtomon-
taži.

Artomat za varjenje tlačnih posod, ki ga je
skonstruiral Anton Maček.

Kje je bila vaša prva zaposlitev in kako so se
ustvarjali pogoji za vaše inovativno dclo?

Začel sem v Kovinski industriji na Igu. Ta-
koj po odsluženem vojaškem roku pa sem se
leta 1961 zaposlil v Avtomontaži všiški. Delal
sem kot ključavničar in varilec. Po delitvi Av-
tomontaže na TOZDE sem pristal v Tovarni
grelnih naprav.

V času, ko sem delal še v Šiški sem se ob
delu tudi ves čas izobraževal, kar je bilo v
mojem interesu, pa tudi v interesu DO.

Kakšno je bilo to izobraževanje? (novatorje
si predstavljamo včasih kot velike znanstve-
nike.

Od srednje strojne šole sem ob delu najprej
nadaljeval na obratovodski šoli kovinarskc
smeri, opravil sem specializacijo za delovodjo
in instruktorja varjenja, opravil sem razne te-
čaje za varjenje. pa tudi pedagoški tečaj za
uvajanje kovinarjev preko DDU.

Iz neposredne proizvodnje ste odšli na delo
v razvojni oddelek. Kako sfe z delom tu zado-
voljni?

Prej sem vodil neposredno proizvodnjo, ko
pa se je ustanovil razvojni oddelek sem začel
delo tam. Organizacija tcamskega dela v tem
oddelku nam zagotavlja večjo kvaliteto dcla.
Izobražujemo mlajše kadre. Svoje znanje pre-
našam tudi na druge.

Vaše velike zasluge za TGN so inovacije.
Kaj vse ste ob svojem rednem delu razvijali?

Vseskozi je vodilo našcga razvoja: »Vsak
postopek ročno preizkusi, določi parametre

varjenja in to avtomatiziraj.« Iz tega izhajajo
tudi moji inovatni predlogi.

Razvil sem namenski varilni aparat, ki je
prirejen za naše proizvodne potrebe, pa tudi
potrebe naših TOZD-ov. Uvajal sem nove
postopke varjenja, ki so v svetu že znani. V
proizvodnjo sem uvajal plinske mešanice, ki
so potrebne za zaščito pri varjenju. Prispeval
pa sem tudi različne izboljšave pri dclovnih
napravah, ki so predvsem humanizirale delo.
Vse to sem gradil na domačih materialih.

Kakšni so učinki teh vaših predlogov pri
delu?

Z avtomatskim varjenjem se dosega večjo
produktivnost, konstantno kvaliteto, poceni
se proizvodnja, privarčuje energija, predvsem
pa se izboljšajo pogoji dela delavcev. Na varil-
ca direktno ne deluje ultravioletno sevanje,
izpušni plini pri varjenju se odvajajo s pomoč-
]o sesalnega sistema, tako da okolica ni ones-
nažena. Za delavca, ki dela pri stroju z avto-

, matskim varjenjem ne zahtevamo kvalifikaci-
je, saj ta le streže avtomatu. Z boljšo ekologijo
delovnega okolja pa je tudi manj nevarnosti za
različna poklicna obolenja.

Kakšne so vspodbude za inovativno delo-
vanje?

Sam sem izdelal različne izboljšave sprva
brez drugih vzpodbud, saj me je samo zanima-
lo, kako bi se nekaj dalo opraviti še bolj
racionalno. Kmalu so tudi drugi opazili, da je
nekaj mojih predlogov koristnih, da se jih da
uporabiti v praktičnem dclu. V TGN-ju ima-
mo sedaj inovativno službo, ki vzpodbuja de-
lavce k inovativni dejavndsti. Odziv je dober
in moram reči, da počasi le osvajamo misel-
nost, da je koristno, če tudi sam kaj razviješ in
če ustvarjalno deluješ. Tudi vodstvo proizvod-
nje nam daje vso podporo. Prisiljeni smo dela-
ti kvalitetno in uvajati tujo tehnologijo če ho-
čemo izvažati.

Predstavili smo vaše delo v TGN-ju, ki se
marsikdaj zavleče tudi popoldan. Kako pa kot
predsednik KK SZDL v Iški vasi lahko zdru-
žujete tako pomembno funkcijo z delom?

Pred štirimi Ieti, ko sem prevzel to dolžnost
sem opozoril na to, da bomo v krajevni skup-
nosti tudi morali teamsko delati. Na področju
razvoja in opremljenosti krajevne skupnosti
smo veliko dosegli.

Te samoupravne dolžnosti navadno oprav-
ljam ob večerih in za vikende, ko imamo na
vasi največkrat sestanke in akcije. Obenem
sem aktiven tudi v ZRVS ? tako da mi tudi to
vzame nekaj časa.

Kdaj pa je čas za družino?
Ob prostem času dograjujem hišo, ukvar-

jam se s fotografiranjem, čas, ki ga namenjam
družini pa je zelo vprašljiv.

[Navadno na zaključku takega inlervjuja ne
vprašam govornika, kakšni so njegovi cilji za
vnaprej, vendar pa me je tov. Mačck tokrat
prepričal, da so njihovi plani tako pomembni,
da bi lahko tudi o njih nekaj rekli. Kakšni so?

Planiratno robotizacijo proizvodnjc, uvaja-
nja tehnike varjenja z roboti. V ta namen sem
že razvil varilno pištolo, ki je prirejena za
avtomate. Nameravamo pa tudi razviti okolje
v katerera naj bi robot delal.
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